

COVID-19 အကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲး အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်

မ့ၢ်တၢ်မၤဆူၣ်ယၤလၢယကဘၣ်မၤန့ၢ်ကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါန့ၣ်သ့ၤ။

တၢ်မၤဆူၣ်နၤလၢတၢ်ကမၤန့ၢ်ကသံဃ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါတခါမ့ၢ်တၢ်မၤကသံဃ်ကသီအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတခါလၢလၢအထီဒါန တၢ် ဘၣ်သးန့ၣ်တသ့ဘၣ်။

သန့က့ၤလၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤအပူၤ၊ ဘၣ်တဘၣ် [ကမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်](#) ကအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢအ က လိၣ်ဘၣ်နၤလၢနကဆဲးဒီသဒါနသးလၢတၢ်ကမၤတၢ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤပျံၤလၢအအါတခါအပူၤအ ဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ မၤသ့ၣ်ညါဘၣ်နသးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဖးလၢခံကတၢ်လၢအအိၣ်ဟဲလၢနတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အကရၢအအိၣ်တက့ၢ်။

မ့ၢ်ယတၢ်မၤကစၢ်ကလိၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢယကဘၣ်ဆဲး COVID-19 ကသံဃ်ဒီသဒါတၢ်ဆါဒ်တၢ်လၢအအိၣ်လၢတၢ် ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ် အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်အဖိလၢ်အသိးန့ၣ်ၤ။

လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်အဖိလၢ်န့ၣ်၊ ပုၤမၤတၢ်ဖိအါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်အဂီၢ်၊ နတၢ် မၤကစၢ်ကမၤနၤလၢကဘၣ်ဆဲးဒီသဒါနသးန့ၣ်တသ့ဘၣ်။

သန့က့ၤတၢ်အိၣ်သးလီၤလီၤဆီဆီကအိၣ်ဝဲဒၣ်၊ လီၤဆီဒၣ်တၢ်ဖဲးနမ့ၢ်မၤတၢ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤပျံၤ လၢအအါလၢတၢ်ကဒီး န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆါအယၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။ [ကမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလျာ်](#) လီၤလီၤဆီ ဆီတနီၤဘၣ်တဘၣ်ကအိၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲဒၣ်လၢအကလိၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်နၤလၢနကဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါနသးန့ၣ်လီၤ။

ဖဲးတၢ်မၤကစၢ်မ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢနကဆဲးကသံဃ်ဒီသဒါတၢ်ဆါအခါ၊ အဝဲသ့ၣ်ကြၢၤဟ့ၣ်နၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီးတၢ်ဖိတၢ် လံၤလၢ တၢ်ကမၤတၢ်ဆါတၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တခါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ ဖဲးမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီတဖၣ် န့ၣ်ကတီၤတၢ်ဒီးနကသံဃ်သရၣ်တက့ၢ်။ ဆဲးကျိးဘၣ်န

[တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအပုၤဟံၤလီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုး](#)၊ တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအ ခၢၣ်စး(HSR) မ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိအတၢ်ကရၢကရိလၢတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ်တက့ၢ်။

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ထွဲဒီးနတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ်အကျဲအခွဲးအယၢ်တဖၣ်အဂီၢ်၊ ကတီၤတၢ်ဒီးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတီအတြၢ်က မ့ၢ်အပူၤကတီၤခဲးတၢ် [Fair Work Ombudsman](#) န့ၣ်တက့ၢ်။

လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢန့ၣ်ဒ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤအသိးယမူယဒါ မ့ၢ်တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်. တၢ်အံၤအခီပညီမ့ၢ်ဝဲယကဘၣ်ဆဲးဝဲဒၣ်ကသံၣ်ဒီသဒါၤ.

ဒ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤအသိး,နကဘၣ်ဟံးန့ၣ်မူဒါလၢတၢ်ကကွၢ်ထွဲလီၤနသးဒီးနတမၤတၢ်နီတမံၤလၢအကမၤဘၣ်ဒီပုၤအဂၤလၢ အအိၣ်လၢတၢ်မၤအပူၤတဖၣ်အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်တဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. နကဘၣ်လူၤပိၣ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ် ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်န့ၣ်လီၤလၢအဂ့ၢ်အခးဘၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်ဟဲဝဲဒၣ်လၢနတၢ်မၤကစၢ်အအိၣ်တုၤလီၤလၢအပတီၢ်လၢန မၤအီၤသ့မၤအီၤန့ၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတခါမ့ၢ်တမ့ၢ်ကမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ကလုာ်တခါတၢ်မ့ၢ်ဟံးလီၤအီၤလၢအစံးတၢ်လိာ်ဘၣ်လၢနက ဘၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါနသးန့ၣ်,နကဘၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါနသးလၢတၢ်ကမၤတၢ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်ကမၤတၢ်ဆူၣ်ညါလၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအ လီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ယတၢ်မၤကစၢ်ကကတီၢ်တၢ်ဒီးယၤတချုးတၢ်လိာ်ဘၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကဆဲးဒီသဒါသးဒီးတၢ်ဆါအဂီၢ်လၢ ယတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ်န့ၣ်ၤ.

မ့ၢ်.
ဖဲနတၢ်မၤကစၢ်မ့ၢ်ဆိကမိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဆဲးဒီသဒါသးလၢကသံၣ်အဖီလစံၣ်အံၤမ့ၢ်ကဲတၢ်ကဘၣ်မၤအီၤသပုၤကတၢ်န့ၣ်,အဝဲ သ့ၣ်ကကတီၢ်တၢ်ဒီးနဒီးနတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခါစး,ဖဲမ့ၢ်အိၣ်တမံၤမံၤ,တချုးတၢ်မၤဝဲဒၣ်တၢ်မၤတမံၤလၢ လၢအခါန့ၣ်လီၤ. နကြးတဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ်ဖဲတၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်အိၣ်တမံၤမံၤလၢဘၣ်မနုၤအယိနဆဲးဒီသဒါနသးတသ့ဘၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါယသးလီၤ.

မ့ၢ်ယကလိာ်မၤဒဲးတၢ်ပလီၢ်ပဒီအဂၤဒ်သိးဒီးနီၢ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစုၤဒီးတၢ်သ့ကဆိစုၣ်န့ၣ်ၤ.

မ့ၢ်.
ကသံၣ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါလၢအပူၤဖျဲးဒီးတုၤလီၤတီၤလီၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်တခါလၢတၢ်ကဟံးပပုၤတဝုၤပူၤဖျဲးဖျဲးဒီးဆူၣ် ဆူၣ်ချ့န့ၣ်လီၤ. မၤတၢ်အပတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢတၢ်ကဒီသဒါ COVID-19 အတၢ်ရၤလီၤသးဆူၣ်ညါတက့ၢ်-

- လူၤပိၣ်မၤထွဲကမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ကလုာ်တဖၣ်တက့ၢ်
- တဘၣ်လဲၤထီၣ်တၢ်မၤဖဲနအိၣ်တဆူၣ်တချ့အခါ,အိၣ်ဒီး COVID-19 အတၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အပဒိၣ်တဲ ဘၣ်နၤလၢနကဘၣ်အိၣ်လၢဟံၣ်
- မၤဘၣ်တၢ်အကြးအကတၢ်လၢတၢ်ကမၤတၢ်ပူၤပူၤဖျဲးဖျဲး,ဟံးဃာ်မၤဝဲဒၣ်တၢ်ဖိာ်ယံးလၢတၢ်ဟံးလီၤအီၤလၢ COVID-19 အဂီၢ်အဒိၣ်သိးနီၢ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစုၤဒီးတၢ်မၤကဆဲးကဆိတၢ်အဂီၢ်တက့ၢ်
- လူၤပိၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤတဖၣ်တက့ၢ်

- သံကွပ်ဘန်တပ်ဖဲနမ့ၢ်တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လၢနကဖံးမၤတၢ်ပူၤပူၤဖျဲးဖျဲးကသ့ၣ်လဲၣ်အခါတက့ၢ်
- သူဘၣ်နီၢ်တၢ်တၢ်ဒီသဒါအတၢ်ပီးတၢ်လီၤ(PPE)အဒိဒ်သီးစူဖျီၣ်တဖၣ်လၢကျိၤကွၢ်လၢတၢ်သိၣ်လိၤနလၢနကဘၣ်ဖျီၣ်အိၣ်လဲၣ်ဒီးတၢ်ကသူအိၣ်လဲၣ်အိၣ်အသီးန့ၣ်တက့ၢ်
- ဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢတပူၤတဖျဲးတမံၤလၢလၢဆူနမ့ၢ်ဒါခိၣ်မ့တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခါၣ်စးတက့ၢ်

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါအဂီၢ်

- [တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးကသံၣ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ-ဝဲၤကျိၤလၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အဂီၢ် \(Department of Health\)](#)
- [တၢ်ဖံးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲး-တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢအပူၤဖျဲးအီးစကြုလၢယါ \(Safe Work Australia\)](#)
- [တၢ်ဖံးတၢ်မၤအလီၢ်အခွဲးအယၢ်တဖၣ်-တၢ်ဖံးတၢ်မၤအတီတၢ်တြၢ် အပူၤကတီၢ်ခဲးတၢ်လၢကမျၢၢ်အဂီၢ် \(Fair Work Ombudsman\)](#)